
2024. március | 13. évfolyam 3. szám

CSOPAKI Hírek
Csopak Község közéleti havilapja

ST. DONAT
Csopakival a világ körül

Afrikára nem lehet 
felkészülni
Interjú Merényi Zoltánnal

Együtt a természettel
Csopakon

Civil szervezeteink: 
Csopaki Polgári Kör
Kulturális Egyesület

M
Á

R
C

IU
S

I
sz

ám
un

kb
ól

24|03
Csopak..., ...mert szeretem!csopak.hu





1

CSOPAKI Hírek
2024. március

2023 március, Csopaki Hírek. Ismét fellapoz-

tam az újságunk korábbi példányát. Tudósítá-

sokat olvastam az önfeledt farsangi összejö-

vetelekről, képviselői beszámolókat az előző

évben elvégzett munkáról, szinte láttam,

ahogy évről évre ismétlődnek a teendők, a

szívünknek kedves közösségi események. Cik-

lusok váltják egymást az életünkben, ahogy

lélegzünk, ahogy a napjaink telnek napfelkel-

tétől naplementéig, ahogy az évek peregnek

egymás után.

Az életközépen túl már tudjuk értékelni ezt a

ritmust, meglátni benne az állandóságot, meg-

tanulunk hinni abban, hogy az elmúlást mindig

az újjászületés követi. Idén a természet is ha-

talmas energiával közvetíti felénk ennek az

üzenetét a tavasz korai megérkezésével. A

pattanó rügyek, a virágzó mandulafák, az elő-

bukkanó krókuszok, ibolyák szemet gyönyör-

ködtetők, egyben elgondolkodtatók. Szinte

sürgető, hogy nekiálljunk az új feladatainknak,

legyen az kerti munka, vagy egy új beruházás,

fejlesztés. Ugyanakkor felhívják a figyelmünket

a környezetünk törékenységére, sérülékenysé-

gére. Ma már nem engedhetjük meg magunk-

nak, hogy a környezetvédelem ne legyen

szempont, bármibe fogunk is. Akár a kiskert

átépítésének, kitakarításának állunk neki, akár

egy közösségi ház felépítését tervezzük. 

A saját egyéni és közösségi életünk ciklusai -

ban is tudnunk kell lezárni, és újrakezdeni.

Elengedni, és megújulni. Elfogadni a múlt tör-

ténéseit, eredményeit – legyen az siker vagy

kudarc –, egyben új célokat tűzni ki önma-

gunk elé, új nézőpontokat engedni a műkö-

désünkbe.

Hamarosan Csopak önkormányzatának az

életében is új ciklus kezdődik. 

Van azonban valami, ami minden – egyéni és

közösségi – ciklus mögött változatlan marad:

a közösség békéje, az otthon biztonsága, a

„csopakiság” érzése. A belső értékeink.

Ambrus Tibor

Polgármester
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ST. DONAT
Csopakival a világ körül

A Balaton-felvidék, különösen Csopak és környéke
Magyarország egyik gyöngyszeme és egyben a
magyar borászati hagyományok és innováció talál-
kozásának színtere is. A többszáz éves csopaki
múltra visszatekintő Kovács család a kilencvenes
években álmodta meg azt a csodás helyet, ahol ma
már az új generációt képviselő gyermekeik közül
Tamás vezetésével ismertetik meg a világgal a
Csopakit. Boraikkal egyaránt hozzák el Csopakra
a nagyvilágot, és viszik a nagyvilágba Csopakot. A
St. Donát Birtok vezetője, Kovács Tamás a magyar
borászat egyik ismert szereplője, akit a Csopakra
látogatók, és a világ élvonalbeli éttermeinek som-
melier-i mellett a szakma is elismer, hiszen idén is
jelölték a Borászok Borásza címre. Vele készült be-
szélgetésünkkel újabb izgalmas betekintést nyer-
hetnek településünk legnevesebb borászainak
mindennapjaiba, szenvedélyébe és elhivatottsá-
gába. 

A Kovács család apai ágon legalább kétszáz éve
csopaki kötődésű, Édesanyja a Káli-medencéből
származik. Mindkét családban régi hagyománya volt
a szőlő- és bortermelésnek, mely az ötvenes évek-
ben a kötelező téeszesítésekkor megszakadt.
Tamás Csopakon született, gyermekkora óta emlé-
keiben van a szőlő. Édesapjának régi álma volt,
hogy újra legyen családi pince és bor, így a kilenc-
venes évek elején kárpótlásban visszakapott kis

darab szőlők mellé elkezdte felvásárolni a szom-
szédos szőlősorokat. Ezek akkor nagyon pici terü-
letek voltak, rengeteg tulajdonostól megvett kis
résszel érték el az egy hektárt, mely a pinceépítés-
hez kellett. Az egy hektáros méret vízválasztónak
bizonyult: már sokkal több bort termett rajta, mint
amennyit a családi és baráti kör elfogyaszthatott.
Ahhoz viszont kevés volt, hogy a hazai akkor még
tömegborokra épülő borkereskedelembe bekerülhes-
sen. A megoldást az 1999. augusztus 11-i  napfo-
gyatkozás hozta meg. A család ugyanis azt ter-
vezte, hogy a szőlőbirtokon lévő öreg mandulafa
alatt nézi majd végig a napfogyatkozást. Bár a bir-
tok csodálatos panorámájú fekvésben volt és van
a mai napig, a 90-es években csak a helyiek is-



merték a szitahegyi kilátást. Egyébként is csak az
járt fel a falu feletti szőlőkbe, akinek ott akadt
dolga. A napfogyatkozás miatt azonban aznap a
Balaton összes tóra néző szőlőhegye megtelt min-
denhonnan érkezett emberekkel. Az öreg mandulafa
árnyékában álló kis asztaluk is már rég foglalt volt
mire a felértek a frissen sült pogácsával. Így indult,
hogy egyre többen kezdtek feljárni oda gyönyör-
ködni a tájban, és adott volt, hogy egyébként is
szerettek volna pincét, a szőlő ott van, akkor miért
ne lehetne eladni helyben a bort az embereknek.
Tamás ekkor 13 éves volt, és külügyi pályára ké-
szült. Néhány évvel később emiatt, és nyelvtanulás
céljából ment ki cserediákként Belgiumba, ahol fla-
mand fogadócsaládnál lakott és flamand gimnázi-
umba járt.

„A belgák nehezen nyíló emberek, idő kell mire
megtalálja velük az ember a közös hangot. Ráadá-
sul 2003-2004-ben éltem kint az EU-s csatlakozá-
sunk kellős közepén, ami politikai körökben kapott
hideget-meleget. Sokan gyanakodva néztek keleti-
ekre. Nekem is nehezen ment eleinte az ismerkedés
az osztályban és a családi baráti körben, de amint
szóba került, hogy van saját borunk, azonnal meg-
nyíltak és teljesen más szemmel néztek rám. Mai
napig megvan bennem, ahogy értetlenül kérdezik:
Nektek van borotok? És milyen gyümölcsből? Nem
tudták, hogy Magyarországon van szőlő. Akkor

szóltam szüleimnek, hogy küldjenek ki rendszeresen
pár palack bort. Sosem hallottak még az olaszriz-
lingről, de nagyon ízlett nekik. 

Én akkor 17 évesen úgy jöttem haza, hogy nem
akarok külügyi pályát, én bort fogok termelni, és
megmutatom nyugaton, hogy a milyen a jó Csopaki
– meséli Tamás a pillanatot, amikor megfogalma-
zódott benne, hogy bortermelő lesz, majd folytatja
– A birtokon kívül eladott első palackjaim egyébként
tényleg Belgiumba kerültek. Beszélek flamandul és
véletlenül összehozott a sors idehaza egy flamand
férfival, aki a belga csúcsgasztronómiába szállított
be szlovén és horvát szarvasgombát. Éppen akkor
kezdett volna borral is foglalkozni. Megkóstolta az
olaszrizlingünket, majd azt mondta, hogy ez őt ér-
dekli. Az első szállítmány nem is akárhova, hanem
a Brugge-i három Michelin-csillagos De Karmeliet
borlapjára került. Húsz évesen az hogy egy európai
top étteremben itták a boromat, nekem annyira
meghatározó élménnyé vált, hogy a mai napig ezt
az ösvényt taposom.”

Azt mondja, kicsit fekete bárány borászat ők itt
Csopakon, mert neki az export a fókusz. Az moti-
válja, hogy a borok ott legyenek olyan országokban,
olyan piacokon, amik pont olyan stádiumban van-
nak, hogy nyitottak az ilyen különlegességekre. Ők
nem vásárolnak fel szőlőt, csak sajátjaikat dolgoz-
zák fel. 18 hektáron gazdálkodnak, melyből jelenleg
12 hektár terem, amiről évente körülbelül 50 ezer
palack bor készül. Csopakon egyedüliként regiszt-
rált ökológiai birtokként működnek, hitvallásuk, hogy
a legjobb minőséget csak így lehet elérni, ráadásul
a világ csúcsgasztronómiai piacán ez már alap el-
várás, ez a beugró. Magyarországon a főváros top
éttermeiben, néhány vidéki kifinomult helyen, bor-
szaküzletekben vannak jelen, ahol szintén fontos a
certifikáció.

Az ökológiai gazdálkodás rendkívül költséges, sok
kézimunkát igényel, de nagyon régóta így terme-
lünk. Külföldön ez már egyértelműen elvárt krité-
rium, minőségi gasztroban kizárólag így lehetünk
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jelen. A legjobb éttermek sokszor magukban is cer-
tifikáltak, ami azt jelenti, hogy más alapanyag nem
is kerülhet be a konyhára és az itallapra. Jellem-
zően kisebb, emberi léptékű gazdáságokból vásá-
rolnak, legyen az bármi, hús, zöldség, gyümölcslé,
bor – mondja Tamás a biogazdálkodás fontossá-
gáról a nemzetközi piacon, majd folytatja a hazai
helyzettel – itthon a covid nem tett jót ennek a
szakmának. A kisebb borászatok is piacot vesztet-
tek. Általánosságban ugyanez a helyzet a ökológiai
termékkekel. Van fejlődés, de nagyon lassú. Nekünk
viszont ez a műfaj alapvetően nem üzleti megfon-
tolásból jött. Benne élünk a szőlőben, így nekünk
sem mindegy mit fújunk ki magunk köré.

A vendéglátásról elmondja, hogy 2003-ban kezdték.
A cél a helyben eladás erősítése volt. Eleinte kevés
bor készült, hétvégente Édesanyja főzött. A nyári 3
hónap alatt el is fogyott helyben az összes palack.
Később felvettek szakácsot, fejlesztették a konyhát.
A terasz 2011-től éves melegkonyhás étteremként
működött. A bor mennyisége is évről-évre nőtt. A
2003-as 1 hektárról és 4-5 ezer palackról, 2018-ra
15 hektárra és 65 ezer palackra nőttek. 2019-ben
belevágtak a borászat utolsó bővítésébe, mely egy
modern feldolgozó építését jelentette. Eddig a pilla-
natig a bor és a vendéglátás kéz a kézben fejlődött.
A két történetet viszont az utolsó években egyre ne-
hezebb volt összefésülni. A St. Donát az egyik ol-
dalon a borkedvelők számára egy exportorientált bu-
tikbirtok volt, melynek borait 3 kontinens 10 orszá-
gában poharazták sommelier-k. A másik oldalon
pedig egy a nyári hónapokban népszerű balatoni pa-
norámás étterem, nem feltétlenül borkedvelő közön-
séggel. Ahhoz, hogy tovább tudjanak feljlődni, le kel-

lett tisztítani a birtok üzenetét. Mivel a szőlő és a
bor szeretete indította el a St. Donát történetét, így
a megoldás végül a vendéglátás háttérbe szorítása
lett. Természetesen a döntés nem volt egyszerű és
sok évig halogatták is. Egyik oldalról a balatoni ven-
déglátásra jellemző téli üresjáratok, a nyári munkae-
rőhiány, majd a covid és az ágazatban azóta is tartó
gazdasági bizonytalanság, a másik oldalról pedig a
borok növekvő hazai és nemzetközi sikere, valamint
a borászatra kíváncsi látogatók teljesen eltérő igényei
segítettek meghozni ezt a nehéz döntést.

Három termőhelyen termelünk, Csopak, Tihany és
anyukám által a Káli medencében a Fekete-hegyen
is van egy kis pincénk, meg körülötte valamennyi
szőlő, a boraink is ezeket a termőhelyeket reflektál-
ják. A Balaton-felvidék az ország geológiailag legsz-
összetettebb régiója: Csopakon az ősi vörös ho-
mokkő és az ezerféle márgák uralják a dűlőket, míg
Tihanyban és a Fekete-hegyen vulkáni területeken
gazdálkodunk. Ha jól vannak megválogatva a sző-
lőfajták, akkor a sokféle talaj és fekvés izgalmas kü-
lönbségeket eredményez a borokban. Külfödön csak

a lokális, máshol kevésbe ismert fajtákkal érdemes
labdába rúgni. Ezért fókuszálunk, az olaszrizlingre,
a furmintra és a kékfrankosra. Ezekből készítünk
talaj- és dűlőválogatás borokat. A Magma kékfran-
kosunk, a Márga furmintunk, a Hematit Olaszrizlin-
günk vagy a Slikker és Szent Donát dűlőválogatá-
saink nevei mind ezeket a történeteket mesélik.

Azt is elmondja, hogy nagyon jó kapcsolatot ápol-
nak a többi borásszal. A rendszerváltás után min-
denki tudta, hogy itt sokkal jobb borok voltak
régen, és aki ekkor kötődött a szőlőhöz, vagy a
borhoz, az jót akart csinálni, vissza akarta helyezni
a saját borvidékét a térképre. Az összes nagy név
az országban – akik ma is nagy nevek – ekkor ala-
kultak ki. Már akkor is tudták, hogy a bor egy nem-
zeti kulturális üzenet is, legegyszerűbben egy kül-
földinek úgy tudod megmutatni, hogy ki vagy, ha
adsz neki egy palack bort. 

Ekkoriban a nagyvilágban is volt egy váltás, már
nem a főleg újvilági, nehéz, hordózott vörösborokat
keresték, hanem az elegánsabb termőhelyi borokat,
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amik kifejezik az adott termőhely sajátosságait. Több
magyar borvidék ráismert arra, ez nálunk is adott,
hiszen több borvidéken, őshonos szőlőfajták, több-
féle talaj és dűlő található többszáz éves múlttal.
Ebben a lendületben volt az, hogy akkor védjük
meg a Csopaki bort. Akkor egyébként nem is lehe-
tett ráírni a palackra, hogy Csopaki eredetű, azt kel-
lett ráírni, hogy Balatonfüred-Csopaki Borvidék. Vi-
szont azt pontosan tudtuk, hogy mi különcök va-
gyunk, nincs még egy termőhely hazánkban, aminek
egyféle jól meghatározott bora van. Míg máshol a
termelők sok fajtában és sokféle borban gondolkod-
tak, addig itt 150 éve az van, hogy „Mutasd a riz-
linged, megmondom ki vagy!” A csopaki az olasz-
rizling. Egyedül a furmint házasításának van hagyo-
mánya. A melegebb években egybeszedték az
olaszrizlinggel, hogy annak savhiányát egyensúlyoz-
zák a furmint metszőbb savaival. Már röviddel a
rendszerváltás után felvetődött az ötlet, hogy ezt le
kellene védeni. – meséli a Csopaki Kódex ötletének
megszületéséről, majd folytatja – Az EU csatlakozás
után az összes magyar borvidék szabályozását fris-
síteni kellett az EU-ban uralkodó latin mintára. Talán
még sokan emlékeznek rá, hogy ekkor szűntek meg
a minőségi, tájbor és asztali bor kategóriák. Helyet-
tük a bor eredetéhez kötött minőségi szabályok vet-
ték át. Jellemzően minél kisebb tájegység szerepel
a címkén, annál magasabb a minőség, a csúcson
a dűlőkkel. Csopakon helyi közösséggel kidolgoz-
tunk egy Csopaki szabályrendszert és külön eredet-
védelmet kértünk a Balatonfüred-Csopaki borvidéken
belül. Erre első körben a borvidék nem volt nyitott,
így fogtuk ezt a szabályrendszert és az önkormány-
zat segítségével levédettük. Így ez egy védjegysza-

bályzat lett, melynek tulajdonosa Csopak Község
Önkormányzata, akik egyébként rendkívüli szerepet
töltenek be abban, hogy a szőlőinket megvédjük,
amit ezúttal is szeretnénk hálásan megköszönni.

A szabályzatban szigorú ellenőrzési folyamat van a
szőlőtől egészen a bírálatig, tehát az az alapanyag
és bor, ami végigmegy ezen a rendszeren, az visel-
heti a Kódex védjegyet, ami garantálja a minőséget.
A Kódex az dűlőre koncentrál, és az volt a célunk
vele, hogy bemutassuk azt, hogy bár mindenhol
olaszrizling van, mégis milyen kis távolságok, milyen
kis nüansznyi különbségek milyen hatást gyakorol-
nak a borra. Persze ahhez az is kell, hogy a borá-
szok hasonló paraméterekkel szüreteljék a szőlőt és
hasonló technológiával készítsék a bort. A szabály-
rendszer úgy van kialakítva, hogy ne a borász keze
érvényesüljön, hanem a dűlő. Ugyanis ha a külön-
böző dűlőkből hasonló elvek mentén készülnek
borok, akkor a végén a különbség, ami marad az
tényleg a dűlőkből jön. Ez egy nagyon egyedi, újító
dolog volt akkor Magyarországon. Persze ehhez az
is kellett, hogy nagy egység legyen a helyi borászok
között a szabályok megalkotása terén. – meséli
Tamás a Csopaki Kódexről, majd folytatja – Hamar
hírement a Kódex rendszernek és gyorsan jöttek a
szamkai sikerek is. A sommelier-k felfigyeltek ránk,
ráadásul ez egybe vágott a gasztro forradalommal,
amikor mindenki arra gyúrt, hogy minél jobb étterme
legyen, mindenkit a fine dining vagy a Michelin ér-
dekelt, és egy ilyen menü mellé különlegesebb
borok kellettek, ez így nagyon jól passzolt. A mai
napig jól működik, annak ellenére, hogy a vendég-
látás sajnos volt sokkal jobb helyzetben is.

Tamás számára nagyon fontosak a dűlős olaszriz-
lingek. Büszke arra, hogy csopaki, és arra, hogy a
Csopaki megállja a helyét a csúcsgasztronómiában
is, hiszen első bora egy három Michelin csillagos
étterembe került be, és boraikat ma Amerikától,
Skandinávián át a Maldív-szigetekig poharazzák. A
hagyományok ötvözése az innovációval és a magas
minőség vezethetett oda, hogy a Kovács család a
csopaki szőlőhegyein megálmodott pincéje mára a
balatoni borászat egyik fontos szereplője lett, mely
messze túlmutatva a Balaton-felvidék határain.
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Afrikára nem lehet felkészülni
Interjú Merényi Zoltánnal, a Csopak Jövőjéért Alapítvány 
kuratóriumi elnökével

„Afrikára nem lehet felkészülni. Afrikába oda kell
menni, és meg kell érezni azokat az illatokat, sza-
gokat, körülményeket. Végig kell menni azon az
úton, és akkor megismered Afrikát, de semmifajta
elbeszélés erre téged nem tud felkészíteni.” –
mondja Merényi Zoltán, aki nemrég érkezett vissza
a Budapest-Bamakó rally-ról. Friss élményeiről
olyan lelkesedéssel mesélt, hogy viccesen meg is
kérdeztem, valójában haza lehet-e onnan érkezni.
Interjúnkban a friss élményeken kívül csopakisá-
gáról, és a tavaly bejegyzett Csopak Jövőjéért Ala-
pítvány fő küldetéseiről is mesél nekünk.

Zoltán tizenöt éve költözött Csopakra, felesége helyi
kötődésű. Főállásban együtt dolgoznak, ingatlan
üzemeltetéssel foglalkoznak. Mivel baráti körében
többen nagyon szeretnek ide járni nyaralni, és szí-
vesen támogatják a település épülését-szépülését,
tavaly létrehozták a Csopak Jövőjéért Alapítványt,
melynek ő lett a kuratóriumi elnöke. Fő célkitűzésük
az utóbbi években betelepülő lakosság okán az,
hogy olyan közösségteremtő rendezvényeket támo-
gassanak, amit mindenki élvezhet, továbbá olyan
kivitelezési munkákat tudjanak finanszírozni, amire

a településnem nincs lehetősége, vagy szűkösebb
a keret, és a legfontosabb, hogy mindez Csopakon
valósuljon meg. Működésük első évében már a
Vadgasztro Fesztivál, és a Mikulás rendezvény lét-
rejöttét is segítették. Jelenleg az anyagi lehetősé-
geik korlátozottak, az egyeztetések és a pénzgyűj-
tés szakaszában vannak, de a hozzájuk érkező
megkereséseket a kuratóriumuk részletesen meg-
vizsgálja, megnézik, hogy mennyire megvalósítható
az ötlet, hogy szakmailag mennyire hitelesek a sze-
mélyek, akik a projekt mögött állnak, és megvizs-
gálják, hogy van-e finanszírozási lehetőségük. Ter-
veik közt szerepel a tavalyi rendezvények támoga-
tása az idei évben is, továbbá olyan fejlesztések,
amelyek a település élhetőségét, épülését, szépülé-
sét segítik elő. Az önkormányzattal és a képviselő-
testülettel jó kapcsolatot ápolnak, és igyekeznek
olyan projekteket segíteni, amit ők is maximálisan
támogatnak. – Hisszük, hogy a tősgyökeres és az
utóbbi években ideköltöző csopakiak, valamint a
nyaralótulajdonosok együtt jól érezhetik magukat
színvonalas rendezvényeken. Alapítványunkat kifeje-
zetten a csopaki közösségi élet jobbá tételéért hív-
tuk életre. – mondja Merényi Zoltán.
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Zoltán rendkívüli személyiség, ahogy beszélgetünk,
biztos vagyok benne, hogy a munkájába és a kö-
zösségi szerepvállalásába is a maximumot beleteszi,
és emellett, idén év elején egy régi álmát is valóra
váltotta, három társával elindultak a Budapest-Ba-
makó rallyn, amit eredetileg közel húsz éve a Dakar
kigúnyolásaként indítottak, azonban mára a több-
szörösére nőtte ki magát. A Bamakó nekünk jelen-
leg 10 országon megy keresztül (Magyarország,
Szlovénia, Olaszország, Franciaország, Spanyolor-
szág, Marokkó, Mauritánia, Szenegál, Guinea, Sierra
Leone), közel 10.000 km-t tesznek meg és kb 400
autó indul. A legnagyobb különbség a Dakar és a

Bamakó közt az, hogy itt bármilyen autó elindulhat,
több kategóriában. Kétévente rendezik meg, hivata-
losan Budapestről indul, és eredetileg Bamakóba ér-
kezett a futam, de a jelenlegi polgárháborús helyzet
miatt a cél idén más volt. Ebben az évben a ren-
geteg jelentkező miatt 2 futamot is indítottak, abban,
amiben a csopaki csapat is részt vett, a világ 43
országából körülbelül 300 autó állt a rajthoz. 

Mindig szerettem a természetben jönni-menni, és
régi álmom volt, hogy egyszer összerakjunk egy
csapatot. Nagyjából másfél évvel ezelőtt döntöttünk
úgy, hogy eljött az idő. Vettünk egy kissé leharcolt
terepjárót, és megkezdtük a felkészülést azzal, hogy
megépítettük az autót. Persze most már tudom,
hogy Afrikára igazából innen Európából nem lehet
felkészülni. Afrikába oda kell menni, és meg kell

érezni azokat az illatokat, azokat a szagokat, azokat
a körülményeket, végig kell menni azon az úton, és
akkor megismered Afrikát, de semmifajta elbeszélés
erre téged nem tud felkészíteni – mondja Zoltán.

A futam Budapestről január 26-án rajtolt, ők azon-
ban Csopakról szerettek volna indulni – ahogy ő
fogalmaz, lábon szerettek volna lemenni – így már
2 nappal előtte elindultak. Azt mondja, ott olyan vi-
szonyok vannak, amit itt Európában el sem lehet
képzelni. A régebbi autók talán még jobban is bírják
a terepet, de beterveztek plusz napokat, ha esetleg
lerobbannának, ami jól is jött, hiszen természetesen
ők is megjárták a szervízt, ahogy a legtöbb túra-
társuk is. De hogy ezeket a lerobbanásokat hogyan
kell elképzelni? Zoltán a világon a legnagyobb ter-
mészetességgel mondja: kiszakad a futómű, lesza-
kad a kipufogó, defektet kap az ember, felforr a
hűtővíz, felrobban a hűtő, ezek ilyen teljesen nor-
mális dolgok, és ehhez jön még hozzá az elakadás
olyan terepkörülmények között, a Szaharában, a si-
vatagban, a kősivatagban, a kocsi felakad a szik-
lákon az Atlasz hegységben és mind a négy kerék
pörög a levegőben. Ami a fő problémát jelenti
ebben az esetben, hogy míg Magyarországon hívsz
egy autómentőt, ez ott nem adott.

A futam körülbelül 100 km hosszan és 20 km szé-
lességben egy felhőben vonul, és az egyetlen biztos
találkozási pont a határátkelő helyeken van, itt
nagyjából egyszerre kell átvonulni, ami idén olajo-
zottan is ment, nagyjából csak 4-5 órát kellet vár-
niuk. Az utak egynapos részekre voltak osztva, ami
útviszonyoktól függően 150 és 700 km között vál-
tozott naponta. Minden estére meg volt adva nekik
az elérendő táborhely, azonban mivel 4 kategória
van, a menetidejük különböző, így az érkezési ide-
jük délután 4 és hajnali 3 közt bármikor lehetett.
Sokan nem is ugyanazon az útvonalon mennek, és
nem is a táborokban alszanak, hanem keresnek
maguknak egy szállást, amit a helyiek szállodának
neveznek, de valójában nem azok, hanem csak egy
hely, ahol le tudtak zuhanyozni. Nekik például volt
egy hely Guineában, ahol kivették a szobát, hogy
fürdeni tudjanak, de inkább a szálloda udvarán
aludtak sátorban. 
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Nagyon kemény útviszonyok vannak, ez nem egy
kellemes autózgatás. Napi 12-14 órát vezettünk,
nagyjából semmilyen út nincs. Nekünk a navigáto-
runk rakta össze nagyon komoly térképekből, hogy
hol fogunk menni, sokszor földutakon, sziklás uta-
kon, homokban, vízmosásban. Volt olyan szakasz,
ahol egy 20 km-es részt 4 és fél óra alatt tettünk
meg, mindezt 43 fokban, olyan porban, mintha va-
laki ülne a motorháztetőn, és poroltóval fújná a
szélvédőt, éjszaka, Guineában egy hegyi úton. Majd
megérkeztünk hajnali 1-kor a táborba, de 5-kor már
keltünk, és 6-kor úton voltunk, hogy teljesíteni tud-
juk az aznapi távot. Ez pár napig nagyon izgalmas
volt, de azért mi is elfáradtunk. – Zoltán mindezt
olyan lelkesedéssel meséli, hogy fáradtság és ne-
hézség ellenére még én is kedvet kapok, hogy át-
éljem, majd folytatja – a legtöbb helyen a tervezett
útvonalon mentünk, a Szaharában viszont kerülnünk
kellett. Megpróbáltuk, 2 órát „Szaharáztunk”, de
nem sikerült. A „Szaharázás” azt jelenti, hogy a dű-
nékre a megfelelő technikával megpróbálunk fel-
menni, de ehhez például a gumikat le kell engedni
laposabbra, ami később persze problémát okoz, hi-
szen fel kell fújni őket újra. 

Azt mondja, Marokkó gyönyörű ország és tökélete-
sen biztonságos is, mindenkinek ajánlja, ő is bizto-
san vissza fog oda menni. Az utolsó veszélyes sza-
kasz Spanyolország volt, ott 4 csapatot is kirabol-
tak. Nagyon érdekesnek találták, ahogy az orszá-
gokon áthaladva mennyire változtak a világok. Ma-
rokkó északi része egészen európai volt, ott még

enni is biztonsággal tudtak. Ahogy haladtak, külön-
leges volt megtapasztalniuk, amikor ebből a modern
világból átértek a hagyományos öltözetes, csacsis
fogatos, berberes tuareges világba. Egyszerre meg-
döbbentő, és lélegzetelállítóan csodálatos, mindez
egy országon belül. Innen átérve Mauritániába egy
teljesen új világ tárult eléjük, ennek az országnak a
95%-a sivatag, elképesztő szegénység, nyomor, és
iszonyatos tömeg van. Teljesen el kell felejteni a

számunkra normális kreszt is, ott az emberek du-
dálnak és mennek, mégsem voltak balesetek. Itt a
legérdekesebbek ők voltak, mert a helyiek nem na-
gyon láttak még fehér embert, ezért mindenki velük
akart fotózkodni. A következő ország Szenegál volt,
ami megint egy más világ, elkezd eltűnni a sivatag,
és megjelennek a kérdegető gyerekek. Szerencsére
a Bamakó szabályzata – ami egyébként egy 60 ol-
dalas, részletes, minden apróságra kitérő nagyon
komoly itiner – ezeknek a szituációknak a kezelé-
sére is felkészítette őket, ami jól is jött, hiszen 2
gyerek egy harmadikat feszített ki a kocsijuk elé,
hogy megálljanak. Ezt követően Guinea megint egy
teljesen más terep volt, szinte teljesen eltűntek az
utak, a hegyekben szerpentineken kellett menniük,
az egyik oldalon sziklafal volt, a másikon 200 m-es
szakadék és szemben kivilágítatlan kamionok jöttek,
de ott ez teljesen normális. Zoltán azt mondja,
innen Európából el sem tudjuk képzelni, hogy
mennyire koszos és poros volt minden, Guinea kü-
lönösen, és itt már a kígyókkal, pókokkal, majmok-
kal is nagyon kellett vigyázniuk. Sierra Leone meg-
int egy teljesen más világ volt, és mivel éppen volt
egy törzsi háború, itt már a katonaság várta őket,
és több katonai ellenőrző ponton is át kellett ha-
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ladniuk, nagyon vigyáztak rájuk. Ebben az ország-
ban értek le Bureh Beach-re, ami egy gyönyörű
tengerparti rész volt, szerencsére el tudtak itt tölteni
2 napot, újra jó éttermek voltak, tudtak enni, für-
deni, pihenni. A kétnapos szusszanás után mentek
be a fővárosba, Freetown-ba, ahol a futam célba
ért. A város kellős közepén vágtak át, hiszen itt ez
egyben egy hatalmas rendezvény is volt. 

Amikor ez lement, akkor bementünk a szállodába,
ahol a hagyományok szerint el tudtuk volna adni,
vagy adományozni a kocsit. Mi úgy döntöttünk, in-
kább konténerben hazahozatjuk, ami éppen holnap
fog indulni, még 2 hónap míg ideér, tehát igazából
a futamnak majd csak akkor lesz vége. – mondja
nevetve.

A futamnak mindig van egy nagyon komoly jóté-
konysági célja is, de a csopaki csapat maga is jó-
tékonykodott, rengeteg iskolaszert vittek magukkal,
és a falvakban megkeresték az iskolákat, hogy oda-

adták nekik az adományaikat. Amin a helyiek na-
gyon meglepődtek, de nagyon örültek is neki.

A futam nagyon nagy védelmet biztosít, de nagyon
magunkra voltunk utalva. Semmilyen európai mér-
cével mért telefon, navigáció, internet nem működik
ott. A futam tagjai maximum CB rádión tudtak
kommunikálni – mondja Zoltán, majd folytatja – Af-
rika legnagyobb tanulsága az volt számomra, hogy
mennyire nem függ össze a szegénység és az erő-
szak. Európai mércével mérve elképzelhetetlen sze-
génység van ott, de soha senki nem akart tőlünk
elvenni semmit. 

Ebben a cikkben sajnos nem tudjuk visszaadni azt
a hihetetlen lelkesedést, amivel Zoltán mesélt erről
az élményről, de azt mondja, mindenkinek ajánlja,
aki valaha álmodott erről. Ők is tervezik, hogy
2026-ban is elindulnak, de akkor már nagyobb
hangsúlyt fektetnének arra, hogy csopaki az autó.
Persze azt még nem lehet tudni, hogy két év múlva
végül megérzik-e újra Afrika illatát, de az biztos,
hogy ez a most megtett 9.000 km a csapat mind
a négy tagjának egy életre szóló élmény lesz. 
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OLT-ALOM Állatvédő 
Egyesület
Csopak Község Önkormányzata kiemelt figyelmet
fordít a kóbor állatok gondozására, melyben a helyi
állatbarátok mellett szoros együttműködésben van
az OLT-ALOM Állatvédő Egyesülettel, akik szakértő
segítséget nyújtanak a kolóniák ivartalanításában.
Az elmúlt években többször szerveztünk akciókat a
településen, kiemelten a strand körül előforduló gaz-
dátlan állatok mentésére, ivartalanítására, azonban
egy a közelmúltban bekövetkezett sajnálatos eset
miatt több cica utcára kerülése aktuálissá tette, hogy
bemutassuk a kedves állatvédő csopkiaknak a tele-
pülésünket segítő szakértő egyesületet. Bízunk
abban, hogy a lakosság segítő szándékát, és az
OLT-ALOM Állatvédő Egyesület szakértelmét öt-
vözve a most árván maradt cicák is jó sorsra lelnek,
és együtt többet tehetünk a felelős állattartásért. Az
egyesület munkáját, fő céljait Földi Angéla mutatja
be nekünk.
Az egyesület mottója: Alázattal, tiszta szívvel a se-
gítségre szoruló, hontalan állatokért. Tevékenysé-
günket és elkötelezettségünket három fő irány jel-
lemzi:

Prevenció, Ivartalanítás

Minden lehetőséget, pályázati keretet, segítséget
arra fordítunk, hogy megelőzzük a nem kívánt sza-
porulatot. Lakossági kérésre, vagy ellenőrzéseink
során feltárt problémákra reagálva segítünk a nagy

számú cica kolóniák ivartalanításában.
Hisszük, hogy a megelőzés, és az állatvédelem hely-
zete nem újabb menhelyek, és férőhelyek kialakítá-
sával javítható, hanem a szaporulat megállításával.

Felelős Állattartás népszerűsítése

Egyesületünk számos helyen, minden lehetőséget
megragadva népszerűsíti a felelős állattartást. 
Az iskolákban óvodákban, rendezvényeken, kitele-
püléseken, és a mindennapi, terepen végzett mun-
kánk során részvételünkkel, beszélgetéseinkkel, ok-
tató anyagainkkal mind a felnövő generáció, mind a
jelenlegi állattartók számára tudunk irányt, segítsé-
get nyújtani az állatok jobbléte, és az állattartás mi-
nőségének javítása érdekében. 

Ebrendészet

Ebrendészetünk a szerződött településeken végzi
munkáját. A folyamatos jelenlét, a településeken
végzett ellenőrzések, bejárások segítik feltérképezni
a problémákat.
A kóborló kutyák esetén a lehető legrövidebb időn
belül megpróbálunk a helyszínre érkezni, és segíteni
a bajba jutott állatnak.
Amennyiben az állat rendelkezik azonosítóval, úgy
visszajuttatjuk a gazdájának, ellenőrizve az előírá-
sok szerinti oltások, és adatok meglétét.
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Amennyiben azonosító nélküli kutyát találunk, úgy
azt beszállítjuk az ebrendészeti telepre, gondozásba
vesszük, és az azonosító és az oltások pótlása után
ivartalanítjuk, és gazdát keresünk nekik. Fontosnak
tartjuk megemlíteni, hogy ebrendészetünknél nincs
altatás!

Kiemelten szeretnénk felhívni a figyelmet arra, hogy
jelenleg nagyon nagy számban a véletlen házi sza-
porulatok, azok szétosztogatása „jó helyre”, illetve a
szaporulatok kidobálása jelentik az egyik legna-
gyobb problémát az állatvédelemben.
Ezek az kisállatok általában azonosító nélkül az ut-
cáról fognak bekerülni hozzánk rövid időn belül. A fe-
lelős hozzáállás a jelenlegi állatvédelmi helyzetben,
ha a saját állatainkat ivartalanítjuk, Ez az állatok
egészségének megóvása szempontjából is fontos,
hiszen egyértelmű az állatorvosi ajánlás is, a daga-
natos megbetegedések, méhgyulladás megelőzése
miatt.

Mindennapos munkánk, küzdelmünk, nehézségeink
mellett az ad erőt, hogy a bekerülő kisállatok életét
jobbá téve, csodálatos gazdik örökbe fogadása által
adhatunk nekik szebb, boldog életet. Mindenkit arra
bíztatunk, hogy ne vásároljon szaporítótól, hanem
nézzen körül menhelyeken, ebrendészeti telepeken,
és adjon lehetőséget az ottani állatoknak egy szebb
jövőre!
Kincseket őrzünk, csodás kisállatokat mentünk!

Sokszor teszik fel a kérdést nekünk is, hogy hogyan
segíthetnek a munkánkban?
Sok olyan lehetőség van, ami nem kerül pénzbe, és
mi ennek vagyunk a hívei, mert mint látszik a közös-
ségi média felületeinken, nem kérünk pénzt, utalást,
anyagi segítséget állataink ellátására.

Mire gondolunk?
Például kutyasétáltatás. Jó program, nyer vele mind-
két fél, csodás ajándék idő a kutyusoknak, jó érzés
mozgás a sétáltatóknak.

Letesz te is minden nap állatvédő! Figyelj oda a
környezetedre, ha problémát látsz, nyújts segítsé-
get! Beszélgess a szomszéddal, nagymamával,
mond el az ivartalanítás fontosságát, segítséged-
del lehet, hogy nem születik meg egy véletlen
alom, és ezzel életeket mentesz! Mind a meg nem
született alom, mind a menhelyi kutyák számára
esélyt adsz ezzel. Mondd el, nézd meg az örökbe-
fogadási lehetőségeket! Legyél te is felelős állat-
tartó!

Közösségi média felületeken közzétett gazdikereső
posztjaink megosztásával, az ismeretségi körben az
örökbe fogadás népszerűsítésével, minden nap
tehet egy magánember is az állatokért, az állatvé -
de lemért. Vagy rendelkezz adód 1%-áról javunkra,
és biztasd ismerőseidet is erre. Nagyon sokan nem
élnek a lehetőséggel, pedig ez is egy olyan segítség,
ami csak pár percet vesz igénybe, viszont az egye-
sületünk működésének sokat jelent.

Ha tárgyi adományban gondolkodsz:
Szívesen várunk, tisztítószert, papírtörlőt, jutalom-
falatot.
Tápadománynál fontos a hozzánk általában rossz ál-
lapotban bekerülő kutyák miatt a magas minőségű
kutyaeledel biztosítása, hiszen sokszor az éheztetett
leromlott állapotú utcán talált, vagy rendőrségi eljá-
rásból bekerült állatok vannak.
Így tisztelettel kérjük, ha tápadománnyal segítenéd
az ellátásukat, úgy az inkább kisebb mennyiségű, de
jó minőségű táppal tedd azt.
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„Vendég vagy a világban, és ez a világ, szép vendég-
fogadó. Van napsugara, vize, pillangója, madara. Van
virágja rengeteg sok. Tanulj meg örvendeni nekik! Igye-
kezz többet törődni azzal, ami még a világ szépségei-
ből, csodálatosképpen megmaradt.”

(Wass Albert)

Madárcsicsergésre érkeztünk ma reggel, megérkez-
tek a seregélyek az óvoda kertjébe! Azonnal bir-
tokba vettek két odút, melyeket két héttel ezelőtt
takarítottunk ki. Az odukat előzőleg megkopogtatva,
óvatosan nyitjuk fel, a darazsak és a sikló miatt,
majd egy hosszabb fával kipiszkáljuk a benne ta-
lálható letaposott fészket. Az összetételét is meg-
vizsgáljuk a gyerekekkel, leginkább fűszálakat,
mohát, gyapjút és szőrszálakat találunk benne.
Intézményünk, a csopaki Mandulavirág Óvoda 15
évvel ezelőtt – 2009 évben nyerte el ezt az elismerő

címet a Magyar Madártani Egyesülettől a több éve
tartó madárbarát tevékenység elismerése képpen.
Az elismerő cím megtartásához madárvédő munká-
latokat végzünk.
Télen etetjük, és minden évszakban itatjuk a ma-
darakat. Ősszel odukat helyezünk az óvoda udvarán
lévő fákra és rendszeresen karbantartjuk azokat.
Fészkelő helyet biztosítunk a lenyírt sövényben. Ta-
vasszal fészekanyagot helyezünk ki az óvoda ud-
varán lévő fákra. Rovarcsalogató növényeket ülte-
tünk, rovarhotelt telepítünk. Megfigyelőpontokat ala-
kítunk ki a kert több pontján a madarak részére.
Madáritatóink alkalmasak itatásra, fürdőzésre. Sár-
gyűjtő helyeket alakítunk ki a fecskék részére, fecs-
kepelenkát szerelünk fel a már elkészült fészkek
alá.
Megismerkedünk az év madaraival, megbeszéljük,
mit tehetünk a madarak védelmének érdekében.

15 éve Madárbarát Óvoda
vagyunk!
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Helyi Pedagógiai Programunk egyik kiemelkedő te-
vékenységeként azóta is nagy szeretettel és gon-
doskodással végezzük az ezzel járó tennivalókat.
Mi szükséges ahhoz, hogy ezt a címet és a hozzá
járó táblát megkaphassuk?
Erről tartott előadást Orbán Zoltán, a Magyar Ma-
dártani Egyesület ornitológusa 2024. február 22-én
a csopaki Kultúrházban, melyen óvodánk dolgozói
is részt vettek.
Igazán nem nagy feladat elkezdeni, hiszen már
egyetlen madáritató és egyetlen madárodú kihelye-

zésével lehet madárbarát kertünk. Nagyobb felada-
tot az jelent, hogy az elkezdett tevékenységet ki-
tartóan folytatni kell, hiszen a kertünkbe szoktatott
madarak folyamatosan várják a gondoskodást.
A csopaki óvodások az előírásoknak megfelelő te-
vékenységekkel figyelnek a madarakra. Az itatóban
minden évszakban van víz, a fagy beálltával meg-
kezdjük az etetést, tavasszal az oduk kitakarításá-
val, fészekanyag (gyapjú, moha) kihelyezésével, va-
lamint rovarcsalogató növények ültetésével és a
bokros részekben fészkelő madarak megóvásával
teljesítjük a feladatokat.

Szeretnénk a gyermekek segítségével a családokat
is bevonni a madárbarát tevékenységekbe.
Az évek alatt készítettünk már madáretetőket, ma-
dáritatókat, melyeket a gyerekek hazavihettek és el-
kezdhették kialakítani a saját madárbarát kertjüket.
Jó példával elől járva, tevékenykedtetve, a szemlél-
tetés és a bemutatás módszerét alkalmazva szíve-
sen részt vesznek minden madárbarát tevékenység-
ben.
A gyermekekkel közösen megfigyeljük a madarak
életét, viselkedését, szokásait, távcsővel meglessük
és madárhatározó könyv segítségével beazonosítjuk
az etető vendégeit, megfigyeljük a fészeképítést, a
fiókaetetés folyamatát, belesünk az odúkba is.
Reméljük, hogy hamarosan több óvódásunk is Ma-
dárbarát kert elismerő címet és táblát kap a Magyar
Madártani Egyesülettől!

Nyirőné Németh Marianna
Óvodapedagógus
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Balogh Balázs elnök urat kérdeztem a Csopaki Pol-
gári Kör Kulturális Egyesület működéséről.

Kérem, mutassa be az egyesületet!
A Csopaki Polgári Kör egy laza baráti társaságból
jött létre 2003-ban, majd a vezetésemmel 2007 óta
tevékenykedünk hivatalosan bejegyzett kulturális
egyesületként. Tagságunk 25-35 fő között mozgott
az elmúlt években, sajnos a tavalyi évben két tag-
társunk is eltávozott az élők sorából, de mindig
vannak új belépők, akik új színt tudnak vinni a kis
közösségünkbe. Havi rendszerességgel találkozunk
és összejöveteleinken aktívan beszélünk az éppen
aktuális közéleti érdeklődésre számot tartó helyi
vagy országos kérdésekről. Céljaink között szerepel
a történelmi múltunk, szellemi hagyatékunk feltárása
és bemutatása, oly módon, hogy különböző elő-
adásokat szervezünk ezekben a témakörökben. A
korábbi években vendégünk volt többek között
Kovács István történész, Zsuffa Tünde író, gróf
Bethlen István közgazdász, Mónus József íjász vi-
lágbajnok.

Fontosnak tartjuk a felelős, nemzettudatos, keresz-
tény értékrenden alapuló gondolkodásmód terjedé-
sének elősegítését, a történelmi múltunk ismeretét.
Több mint 15 éve mi szervezzük Csopakon a június
4-ei Trianoni megemlékezéseket, tagjaink adomá-
nyaiból örök mementónak kopjafát emeltünk a
Szent Miklós templomrom kertjében. 3. éve aktív
résztvevői vagyunk az október végi őrtűzgyújtásnak,
amellyel kifejezzük támogatásunkat a Magyarország
határin kívül egy tömbben élő székely közösség au-
tonómia törekvésének támogatására. Kirándulásokat
szervezünk múzeumok, kastélyok megtekintésére,
amivel általában összekapcsolunk egy színházláto-
gatást is. Legutóbb novemberben voltunk Ozorán

Civil szervezeteink bemutatása

Csopaki Polgári Kör 
Kulturális Egyesület

Névjegy:
Balogh Balázs, nős, 3 gyermek édesapja, pályá-
zati tanácsadó a DBL-Hungary Kft-nél, 13 éve al-
polgármester Csopakon, illetve 17 éve a Csopaki
Polgári Kör Kulturális Egyesület elnöke. Hobbija
a szőlő és a bor, a puzzle és a történelem.
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a középkori Pipó várkastélyban, Dégen, a szépen
felújított Festetics kastélyban és Nádasdladányban
a Nádasdy kastélyban.
Támogatjuk és részt vállalunk Csopak közösségi
kezdeményezéseiben, sütünk-főzünk a Happyend
fesztiválon, a település talán legbensőségesebb ren-
dezvényén, a Falukarácsonyon saját tagjaink bora-
iból készítünk forralt bort, és saját készítésű süte-
ményeinket kínáljuk ingyenesen a karácsonyi ün-
nepre készülve a szeretetvendégség jegyében.

Milyen az együttműködés más szervezetekkel?
Csopakon a tagságot tekintve vannak átfedések
több civil szervezettel, ami segíti az együttműködést
is, így a rendezvényeinknél általában más szerve-
zetekkel közösen is tevékenyek vagyunk, szervez-
tünk már így előadást vagy bált a Szőlőszem Cso-
paki Nagycsaládosok Egyesületével vagy a Refor-
mátus Asszonykörrel.

Milyen programokat terveznek a közeljövőben?
A Csopaki Polgári Kör szervezésében megvalósuló
következő előadások:
Ovádi Péter kormánybiztos, országgyűlési képviselő
az állatvédelemről tart előadást 2024. április 2-án
18 órakor a Kultúrházban, Vajda Miklós rádiós mű-
sorvezető aktuális közéleti témában fog előadást
tartani, májusban pedig Huth Gergely a PestiTV
programigazgatója és Stefka István újságíró lesznek
a vendégeink. Továbbá szeretnénk a közeljövőben
egy „mai szemmel” című történelmi kerekasztal be-
szélgetést szervezni, ahol érdekes a történelmet is-
merő emberek fognak beszélni fordulópontokról és
érdekes eseményekről.
Ezek az előadások nyitottak, így minden érdeklődőt
szeretettel várunk!
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Együtt a természettel 
Csopakon
A globális klímaváltozás idején sokunkat aggaszt a
jövő, a természetes környezetünk állapota, fenntart-
hatósága. Úgy tűnik, megállíthatatlan a változás,
annyit azonban biztosan tehetünk, hogy felkészü-
lünk, alkalmazkodunk.

Egyre melegebb és szárazabb nyarakra, valószínű-
leg szélsőségesebb időjárási eseményekre számít-
hatunk. A mesterségesen fenntartott környezet, a
sterilen nyírt gyepek, a pazarló öntözés ideje le fog
járni. Talán már le is járt.
Az alkalmazkodás alapvető szintje a szűkebb kö-
zösség, egy-egy település lakói, használói. Együtt
képesek lehetünk arra, hogy lokálisan, a természet-
tel, a természetes folyamatokkal, adottságokkal, élő-
világgal együttműködve egy kedvezőbb és fenntart-
hatóbb mikroklímát teremtsünk.
Ez a gondolat vezérel bennünket abban, hogy a
Csopakon élőket, nyaralókat segítsük ebben a fo-
lyamatban. Segítsük megérteni, hogy többé már
nem lehet szemétként tekinteni a kertben keletke-
zett szerves hulladékra, hogy miért fontos a rova-
rok, lepkék, apró állatok jelenléte a kertünkben.
Megérteni, hogy a kertben hagyott néhány korhadt
faág vagy az őszi avar nem esztétikai hiba vagy
rendetlenség, hanem számos fontos élőlény ott-
hona. Belátni, hogy az esővíz nem az árokba való,
hanem érdemes gyűjteni, felhasználni, lehet úgy ki-
alakítani a kertünket, hogy megtartsa az életadó
vizet. Elfogadni, hogy a szúnyog nem egy kellemet-
len rovar, hanem más hasznos állatok tápláléka. El-
fogadni, hogy immár nem a napi kényelmünk,
hanem a környezetünk fenntarthatósága a fonto-
sabb.

Lélekben mindenkinek magának kell belátnia, hogy
néhány éven belül már nem élhet úgy, ahogy ko-
rábban. A gyakorlatban viszont segítünk, példát mu-
tatunk, ismeretterjesztő előadásokat szervezünk, sőt,
eszközöket biztosítunk a megvalósításhoz.
Szeretnénk ezt a munkát láthatóvá tenni – nem
az önkormányzatét, hanem azokét, akik vállalják
a szemléletváltás, vállalják, hogy a természettel
együttműködve alakítják át a környezetüket. Ezért
meghirdetjük a „Természetbarát kert” mozgalmat
Csopakon.
A csatlakozó kert- és ingatlantulajdonosok sokoldalú
segítséget kapnak az önkormányzattól ahhoz, hogy
a természettel együttműködve használják a kertjü-
ket, legyen szó madárodúkról, komposztálási vagy
vízmegtartási technikákról, eszközökről, a szükséges
gépi munkákról, növényekről.

A lelkes tagok kertje, ingatlana pedig elnyerheti a
„Természetbarát kert” minősítést, amelyet oklevéllel,
kihelyezhető táblával jelenítünk meg.
Ezzel is szeretnénk bátorítani minden csopakit (helyi
lakost és nyaralótulajdonost), hogy ne csak a kö-
zösségi média felületein legyünk virtuális természet-
védők, hanem a saját lehetőségeink közt, a saját
környezetünkben tegyünk meg mindent, amit csak
lehetséges. Cselekedjünk, ne csak beszéljünk!

(A természetbarát kert programról a következő
számban írunk!)

Ambrus Tibor
Polgármester
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Csopaki Nyugdíjas Klub 
2024. március havi programja

Március 04. hétfő, 13,45 óra Gyógytorna
Mandulavirág Óvoda

Március 05. kedd, 14,30 óra Senior örömtánc
Kultúrház

Március 06. szerda, 18 óra Csopaki Nőnap 
Református Iskola tornaterem

Március 07. csütörtök, 15 óra Nőnap 
Kultúrház

Március 11. hétfő, 13,45 óra Gyógytorna
Mandulavirág Óvoda

Március 12. kedd, 14,30 óra Senior örömtánc 
Kultúrház

Március 13. szerda Bérletes színházi előadás: Csárdáskirálynő
Veszprém 17 óra
Indulás  16 óra 10 perc   Vasútállomás

16 óra 15 perc Iskola előtti parkoló

Március 18. hétfő, 13,45 óra Gyógytorna
Mandulavirág Óvoda

Március 19. kedd, 14,30 óra Senior örömtánc
Kultúrház

Március 20. szerda, 15 óra A víz világnapja
Kultúrház

Március 25. hétfő, 13,45 óra Gyógytorna
Mandulavirág Óvoda

Március 26. kedd, 14,30 óra Senior örömtánc
Kultúrház

Március 27. szerda, 15 óra Húsvéti kézműves foglalkozás
Kultúrház

Klubfoglalkozások: Összejövetelek a Civilházban, igény szerinti napokon és időpontban.
A foglalkozásokat és azok programjait a szakkörök szervezik.

Pénztár és könyvtár minden szerdán 13 óra 45 perctől 14 óra 45 percig a Civil Házban. 

Elnökség
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Csopaki Mesék

Madárfarsang
Egyszer volt, hol nem volt egy mandulavirágszínű

óvoda. Ha láttátok volna ezt az óvodát a kis bala-

toni falucska közepén, biztosan azt mondjátok: „de

hisz’ ez rózsaszín!” vagy azt „de hisz’ ez narancs-

sárga!”. Nekem azonban elhihetitek, hogy ilyen

színű mandulavirág márpedig létezik! Ha nem bíztok

bennem, nézzétek meg egyszer, amikor a kis fa-

lucska mandulafái virágba borulnak!

Na, de hogy szavam ne feledjem, ebben a man-

dulavirágszínű óvodában az óvodások minden év

februárjában nagy-nagy várakozással készültek a

maszkabálra. A bált megelőző napokban a gyere-

kek már semmi másról nem tudtak beszélni, csak,

hogy ki milyen jelmezbe bújik a farsangi mulatsá-

gon. Erről csacsogtak a folyosókon, a játszószo-

bában, a mosdóban, sőt még a játékidőben az

udvaron is! A kiscsoportosok kíváncsian hallgatták

a nagyobbak beszámolóját, és alig várták már az

első ovis farsangjukat. De nem csak a kicsik fi-

gyeltek ám! Az óvoda kertjében a madáretetőkön,

a közeli fák ágai és bokrai rejtekéből sok kis kí-

váncsi madárka hallgatta a gyerekek beszélgeté-

sét, akiknek izgatottsága szép lassan rájuk is át-

ragadt.

– Mi lenne, ha idén nem csak néznénk a jelmez-

bált, hanem részt is vennénk benne? – fordult a

többiek felé SzajKolos.

– Ezt mégis hogyan képzeled? – értetlenkedtek a

tengelicek. – Talán mi is öltözzünk jelmezbe?

– Azt gondoltam – folytatta a kis szajkó –, hogy

pontozhatnánk, kinek a jelmeze tetszik nekünk a

legjobban. 

– Jelmezverseny, jelmezverseny, jajj de jó! – csiri-

pelték izgatottan a kis kerti verebek.

– Igen ám, de ki lesz a zsűri elnöke? – tette fel a

kérdést fontoskodva Tengel-Ica.

– MeggyváGóliátra gondoltam – válaszolta Szaj-

Kolos.

A madárkák összerezzentek. Tartottak kicsit a

hatalmas meggyvágótól, de azt mindannyian el-

ismerték, hogy erre a feladatra ő a legalkalma-

sabb.

– De ki fogja felkérni? – kérdezte Ica.
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Hirtelen abbamaradt a csipogás, és mindenki Ko-

losra nézett. Ám ő is hallgatott. Egyszer csak egy

távoli cinkegolyóról előröppent SzéncineGergő.

– Ha más nem jelentkezik, én elvállalom – mondta

a széncinege, aki sárga mellényében és kék sáljá-

ban éppen úgy festett, mint egy igazi szuperhős. A

többiek elismerően bólintottak.

Hamarosan elérkezett a nagy nap. A gyerekek még

a szokásosnál is korábban érkeztek az óvodába.

Gyorsan magukra öltötték a fantasztikusabbnál fan-

tasztikusabb jelmezeket. Egy csapásra pillangók,

katicabogarak, kalózok, szuperhősök, hercegnők és

tündérek vidám zsivalya töltötte meg a csoportszo-

bákat. A kis jelmezesek elvarázsoltan táncoltak és

ugrándoztak a színes maskarákban.

A gyerekek nem is sejtették, hogy az óvoda ablak-

üvegén keresztül apró kerti madárkák figyelik a mu-

latságot. A vidám játék és tánc közben egymás kö-

zött csipogva vitatták meg, hogy kinek melyik jel-

mez tetszik a legjobban.

– A hercegnők olyan csodálatosak! – csiripelte egy

kis cinege, ahogyan szemeit a tündöklő ruhákra

szegezte.

– A szuperhős jelmez is igazán ötletes! – válaszolt

egy szőlőrigó. – Olyan erősnek tűnik benne min-

denki!

– Nekem a Katica a kedvencem – mondta egy kis

vörösbegy.

Amint a farsangi fánk illata szállni kezdett, és az

éhes gyerekek az asztalhoz telepedtek, eljött az idő,

hogy kiderüljön, kinek a jelmeze lesz a győztes. A

kis szárnyasok várakozva néztek a zsűri elnökére.

– A kalóz a győztes! – jelentette ki Góliát. – Olyan

bátor és kalandvágyó, mint egy vándormadár!

Az óvoda kis madarai nagyot sóhajtottak, és mind-

annyian arra gondoltak, bárcsak egy napon ők is

olyan bátrak és kalandvágyóak lehetnének, mint egy

igazi vándormadár!

Írta: Jámbor Eszter www.5tornacsuka.hu

Grafika: Tombor Balázs
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Farsang a Nyugdíjas Klubban (02. 07):
Vidám hangulat uralkodott tegnap, 02. 07-én dél-
után a csopaki Kultúrház feldíszített nagytermében,
ahol Klubunk tartotta farsangi összejövetelét.
A rendezvény 15 órai kezdésére a tagságnak több
mint a fele megjelent és finomabbnál-finomabb sü-
teményeket hoztak, ezzel járulva hozzá a délután
sikeréhez. A süteményeket asszonyaink gyorsan az
asztalokra varázsolták a frissítő italok mellé.

A délután első felében Kultúrcsoportunk vidám je-
lenetekkel szórakoztatta a közönséget, majd vidám
énekekkel, csujogatásokkal fokozták a jókedvet.
A jelenlévők nagy tapssal jutalmazta a fellépőket.
A szórakoztató vidám műsor után Jehoda Ferenc,
az ismert balatonfüredi zenész teremtett igazi „bu-
lihangulatot”.
Ezen a napon 85. születésnapját ünneplő nyugdíjas
társunkat, Jáger Tibornét, Jucit közös énekléssel
köszöntöttük fel, aki nagyon meghatódott.
Ezután a felcsendülő ismert örökzöld slágerek dal-
lamai – a fájós lábakat elfeledve – táncparkettre
csábították a jelenlévők nagy részét.
A tombola sorsolása alatt volt kevés pihenő, majd
este 8 óráig tovább folytatódott a tánc, az ének és
a vidámság.
Köszönettel tartozunk a szervezőknek, a fellépőknek
és nem utolsó sorban Jehoda Ferenc Úrnak ezért
a fergeteges délutánért.

Farsang a Senior Örömtánc csoportban (02.13):
Hamisítatlan farsangi hangulat jellemezte Klubunk
Szenior Örömtánc csoportjának tegnapi (02. 13.)
összejövetelét.
Az előző alkalommal született megállapodás és tánc
stílusok kisorsolása után 4 csapat (5-6 fővel) jel-
mezbe öltözve várta a kezdés időpontját.
Öröm volt látni a jelmezekbe öltözött klubtársak ké-
szülődését a „produkcióra”. Táncoktatónk, Ecsedi
Ildikó is remek jelmezbe öltözött és vidáman üdvö-
zölte az érkezőket.

A csapatok tagjai az általuk bemutatott táncokhoz
illő ruhákat, kiegészítőket öltöttek magukra az -első
csapat a rock and rollhoz, a második a szambához,
a harmadik a country tánchoz a negyedik pedig a
chelstonhoz öltözött.

Az üdvözlő közös tánc után az egyes csapatok Il-
dikó irányításával mutatták be az adott tánc szenior
változatát, majd valamennyi táncos közösen eltán-
colta a bemutatott táncot.
A bemutató tánc előtt az egyes csapatok képviselői
röviden ismertették az egyes táncok eredetét, tör-
ténetét ill. a tánc jellemzőit.
Valamennyi részvevő az egyes bemutatók után vi-
dáman megtapsolta a „fellépőket”, majd önfeledten
táncolták végig a koreográfiákat.
A táncóra után szeretetvendégség várta a megfá-
radt táncosokat.
Az ötletes jelmezek látványa, a vidám hangulat, a
jó társaság felejthetetlenné tette ezt a délutánt is.
Köszönjük Ildikónak és valamennyi résztvevőnek.

Filmvetítés (02. 14.):
Szerdai klubnapunkon a csopaki Kultúrházban „Az
erdei vadak” című természetfilm vetítésére került
sor. A bemutatott film szervesen kapcsolódott
Simon Attila erdész korábbi előadásához.
A filmkockákon nyomon követhettük a gímszarvas
élőhelyeit, életének különböző szakaszait, a szar-
vasmama gondoskodó szeretetét, a csoportosan élő
tehenek mindennapjait, a szarvasbika életét és
agancsának növekedési fázisait.
Az 1 órás film alatt számos erdei, mezei helyszínen
„jártunk”, láttunk lenyűgöző jeleneteket, megcsodál-
tuk a természet sokszínűségét.

Egészségnap (02. 21.):
Ma, február 21-én Klubunk vendége volt Sebestyén
Varga Beáta funkcionális táplálkozási tanácsadó, aki
az idős korban gyakran előforduló betegségek és

Nyugdíjas Klub Hírei
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a táplálkozásunk közti összefüggésről tartott elő-
adást.
Elmondta, hogy az elfogyasztott élelmiszerekben
lévő adalékanyagok, növényvédőszer-maradványok,
hormonok, stb idézik elő az emberi szervezetben
kialakuló krónikus gyulladásokat, ezek az egyes
szervek, szervrendszerek betegségét okozhatják.
Felsorolta azokat az élelmiszer alapanyagokat, ame-
lyeket javasol egészségesre cserélni, ilyen a cukor, a
fehér liszt és a fehér rizs. Édesítésre javasolta a méz
használatát, fehér liszt helyett a teljes kiőrlésű lisztet,
ill. a rozslisztet, a fehér rizs helyett basmati rizst.
Ajánlotta a köles, a hajdina, a burgur és a kuszkusz
használatát az étkezéseink során.
Szólt a gluténnel kapcsolatos emésztési zavarokról,
megemlítette a kereskedelemben kapható tehéntej-
nek az emberi bélrendszerre gyakorolt nemkívána-
tos hatását.
Hallottunk az olajos magvak jótékony hatásáról, az
elfogyasztott Omega 3 és az Omega 6 zsírsavak
egyensúlyának megtartásáról az étkezésben.
Hangsúlyozta a napi 2 l folyadék fogyasztásának
fontosságát, javasolt étrendet a gyomorpanaszokra,
felhívta a figyelmet az emésztőrendszer normál mű-
ködése szempontjából elengedhetetlen növényi ros-
tok fogyasztására.
A sok ismeretet adó, hasznos előadás után az elő-
adó készségesen válaszolt a felmerülő kérdésekre.
A válaszok után egészséges alapanyagokból készült
csemegék és finomságok kóstolása következett,
ugyanis a klub asszonyai közül többen vállalkoztak
arra, hogy előzőleg elkészítik ezeket és megkínálják
a megjelent klubtársaikat.
Az ízlésesen előkészített tálcákon sorakoztak a cse-
megék, volt répatortás energiabomba, teljes kiőrlésű
kenyérkockákra különböző krémek: vörös-lencsés
édesburgonyakrém, szezámmagos tepertőízű krém,
halkrém, kápia-paprikás padlizsánkrém került és volt
frissítő almás-sárgarépás nyers céklasaláta.
A délutánon megjelent klubtagok nagyon hasznos-
nak tartották az előadást és elismerően szóltak fi-
nomságokról. A bemutatott ételek receptjeit az ér-
deklődők megkapták.
Köszönjük az előadónak és a közreműködőknek ezt
a hasznos délutánt.

Vendégünk volt Csopak Község
Polgármestere (02. 28.):
A mai napon a csopaki Kultúrházban vendégünk volt
Ambrus Tibor, községünk polgármestere. Az összejö-
vetelre szép számmal érkeztek az érdeklődő nyugdíjas
társak. Polgármester Úr a közel két órás időtartam
alatt több témában tájékoztatta a jelenlévőket.
Az írásban feltett kérdéseinkre kimerítő válaszokat
adott, többek között az új faluközpont megvalósí-
tásáról, kivetítőn láttuk a faluközpont és az új bolt

látványterveit. Említette a volt Nosztori Vendéglő vá-
sárlásának körülményeit.
Szó volt a jelenlegi Kultúrház jövőjéről, a tervek
szerint a fűtés korszerűsítés után a Civil Szerveze-
tek vehetik birtokukba.
A 73-as út melletti járda építése, illetve ennek az
útnak a szélesítése a közeljövőben megvalósul.
Ugyanígy a 71-es és a 73-as főutak kereszteződé-
sében a körforgalom is.

Szó volt a kerékpárút építésével kapcsolatos ne-
hézségekről, ezek ellenére az új nyomvonalon a kö-
zeljövőben szintén megépül.
Kérdésre kitért a Plul malom környékének átalakí-
tásáról A terület alkalmas lesz szabadtéri programok
lebonyolítására.
Képeket láttunk az Apáca strandon megépült pa-
noráma horgászstégről, ami a közeljövőben tovább
fog bővülni.
Szólt a strandon tervezett napozóterasz építéséről
és a folyamaban lévő praktikus magas virágágyások
kialakításáról.
Hallottunk az ebben az évben tervezett gasztro fesz-
tiválokról és a Csopaki Napok rendezvényterveiről.
A jelenlévők felvetették az engedély nélküli faki-
vágások, rongálások, a nagy forgalom miatt gyak-
ran előforduló csőtörések problémáját. Polgármes-
ter Úr elmondta, hogy a tervbe vett útfelújítások
során a víz- és a csatornahálózat is felújításra
kerül. A fakivágások, rongálások kapcsán megem-
lítette, hogy az Önkormányzat nem hatóság, csak
felhívhatja a hatóságok figyelmét a szabálytalan-
ságokra.
Megemlítette a madárbarát kert előadás, illetve a
madárodú biztosításának sikerét.
Törekvése az, hogy Csopak környezettudatos telepü-
léssé váljon, elmondta az ezzel kapcsolatos terveit.
Köszönjük Polgármester Úrnak ezt a mindenre ki-
terjedő tájékoztatást és kívánjuk, hogy tervei meg-
valósulhassanak, hogy Csopak továbbra is szeret-
hető, élhető, nyugodt település maradjon.
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Sokat beszéltünk az utóbbi időben arról, hogy
milyen mélyen átalakult a Csopakon élők közös-
sége. Évek óta törekszünk arra, hogy egyensúlyt
teremtsünk a falu múltja és jelene között, hogy
az örökölt értékeinket megőrizve teret adjunk új
elvárásoknak, a hozzánk költöző családok igénye-
inek.
Az egyik fontos, sokak által elismert értékünk, a
béke és a nyugalom. Csopakon nincsenek hangos
szórakozóhelyek, aki nyüzsgésre, pezsgésre vágyik,
számtalan lehetőséget talál rá pl. Balatonfüreden.
Ugyanakkor a bővülő és fiatalodó közösség termé-

szetes igénye a szabadidő színvonalas eltöltése, a
kapcsolódás lehetősége másokhoz, civil programok
szervezése.
Ennek azonban nem volt méltó színtere. A régi kul-
túrházunk már szűkös, eljött az ideje annak, hogy
minőségi teret alakítsunk ki, ami lehetőséget teremt
a közösségi élet beindítására, a személyes kapcso-
lódásra. Lehet sportprogram, kulturális vagy művé-
szeti rendezvény, gasztronómiai élmény, akár egy
kocsma, étterem vagy kávézó.
A megvalósítás azonban nem kis feladat, és nem
kis költség. 2022-ben – nagy örömünkre – a Patak-

Út a Közösségi ház felé
Aláírtuk a szerződést a kivitelezővel
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part üdülő ingatlanát, az egykori állami üdülőt a kor-
mány önkormányzati tulajdonba adta. A döntés a
Magyar Falu program hosszú távú településfejlesz-
tési célkitűzése részeként született meg. Ennek az
ingatlannak az értékesítéséből teremtenénk meg az
új közösségi ház megépítéséhez szükséges forrást.
Hosszú várakozás és eljárások után végül február
13-án aláírtuk a közbeszerzési szerződést a kivite-
lezővel.

Hamarosan nekifoghatunk tehát az építésnek. Hogy
milyen funkciókat kap majd ez a tér, az Önökön is
múlik. A korábban összegyűjtött javaslataikat min-
denképpen figyelembe fogjuk venni. A közösségi
média felületein hírt fogunk adni a projekt haladá-
sáról, kövessék figyelemmel, hiszen Önöknek épít-
jük!

Ambrus Tibor
Polgármester
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Tisztelt Csopakiak!

Március hónap két fontos ünnepéhez kapcsolódva
köszöntöm Önöket, kiemelten a hölgyeket.
Az 1848-49-es forradalom és szabadságharc ünne-
péről nehéz közhelyek nélkül szólni.
A nemzetünk lelkébe égett a forradalmi hevület, a
hit, hogy bármire képesek vagyunk, de ugyanígy
örökké fájó seb a szabadságharc leverése, az, aho-
gyan a nagyhatalmak egymással összefogva vérbe
fojtották a magyarok harcát.
Egy-egy személyes példa, egy-egy kiemelkedő sze-
replő életútja talán közelebb hozza ezt a kort, az
egyéni sorsok talán jobban megszólítanak bennün-
ket, mint a nagy szavak.
A nemzetközi nőnaphoz is kapcsolódva egy harcos
hölgyről szeretnék most mesélni. Az első first lady-
ről, Gróf Batthyány Lajos feleségéről, Zichy Antó-
niáról.
Az élete a klasszikus arisztokrata mintát követve in-
dult, 1833 decemberében találkozott először Batt-
hyány Lajossal. Lángoló szerelem ébredt köztük.
Batthyány éppen Törökországba készült, de az uta-
zást felülírta a szerelem, nyolc nap múlva már meg
is kérte a lány kezét, egy év múlva pedig a pozsonyi
Szent Márton-dómban oltárhoz vezette a grófnőt.

Márciusi ünnepeink nyomában
Zichy Antónia, az első First Lady
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Boldog családi életet éltek, a gróf a birtokait igaz-
gatta, fejlesztette, gyermekeik születtek, színes tár-
sasági életet éltek.
Batthyány 1839-ben kezdett nyilvánosan politizálni,
és már első programnyilatkozatában hangsúlyozta:
„A hazaszeretet felgerjesztésére minden veszélyezte-
tett nemzetnél hathatós eszköznek tapasztaltatott a
nőnem ösztönzése; hogy ez nálunk is mennél elébb
fogja fel e dicső szerepet, iparkodni fogunk.”
Az ifjú feleség családi kötelességei ellátása mellett
férje politikai segítőtársa is lett, méltó képviselője
az ellenzéki elveknek. Látványosan tüntetett férje
politikai nézetei mellett az ország-
gyűléseken éppúgy, mint a szín-
házakban vagy a bálokban. Támo-
gatta a honi gazdasági kezdemé-
nyezéseket, rendszeresen adako-
zott jótékony célokra, a negyvenes
években pesti szalonja a társa-
dalmi élet központja lett, ahol
gyakran megfordult például Vörös-
marty Mihály is.
Húgával, gróf Károlyi György né vel
lelkes támogatói voltak a Védegy-
letnek is. Magyarul beszéltek, itt-
hon készült magyar ruhákban jár-
tak, a bálokon magyar zenére tán-
coltak. Az ifjúság rajongott értük,
személyiségük még az arisztokra-
tákat nem ked velő Petőfi Sándort is ámulatba ej-
tette, „tündérvirágnak” nevezve a grófnőket.
A titkosrendőri besúgójelentések szerint ketten töb-
bet tettek a nemzeti érzés megerősítéséért, mint
egy országgyűlés, mert a divatnak nagyobb hatalma
van, mint a jogi vitatkozásoknak.
A szabadságharc kitörésekor Batthyány a Habsburg-
hű horvátok ellen fegyvert fogva nemzetőrnek állt.
1848. június 13-án a Vas Megyei Nemzetőrség zász-
laját Antónia avatta fel. Férjével tartott Pestre, ahol a
nép sáncokat épített, védekezésül a közelgő Win-
dischgrätz csapatai ellen, majd beállt földet talics-
kázni. 1849. január 9-én, a húgánál, Karolinánál töltött
vacsora közben tartóztatták le férjét, akkor Antónia
még azt hitte, hogy hamarosan szabadon engedik.
Minden igyekezetével azon volt, hogy megakadá-
lyozza az elkerülhetetlent. Mindenhová, ahová csak
engedték, követte rab férjét, leveleivel vigasztalta,
bíztatta és imádkozott sorsuk jobbra fordulásáért.
Minden lehetségest megpróbált a kegyelmi kérvé-
nyért, de nem segíthetett
A gróf kérésére ő vitte a cellába azt a tőrt, amivel
férje a következő éjszaka sebeket ejtett a nyakán,
hogy elkerülje a megalázó akasztást.
Batthyány vagyonát is elkobozták, így az asszony
egyetlen öröksége férje búcsúlevele volt. Batthyányné
a zaklatások elől gyermekeivel külföldre költözött.

1856-ban költözött haza, mert gyermekeit itthon
akarta megházasítani, leányait valóban magyar csa-
ládok sarjaihoz adta feleségül, esküvőjük nemzeti
esemény volt. Dákán vásárolt egy kisebb kastélyt,
ahol a közélet jeles képviselői gyakran meglátogat-
ták a „legtiszteltebb honleányt”.
Az osztrák titkosrendőrök állandóan figyelték, mert
házát rendszeresen látogatták a magyar emigráció
vezéralakjai, élükön gróf Teleki Lászlóval. A grófnő az
emigráció politikájába nem avatkozott bele, de rend-
szeresen segítette az elszegényedett bujdosókat.
Özvegységének súlyos szerepét viselve, nemcsak a

férje iránti hűsége, hanem saját
példaadása, jótékonysága és ha-
zaszeretete miatt is tisztelet és
szeretet övezte. Damjanich János
özvegyével, Csernovich Emíliával
együtt megalapította a Magyar
Gazdasszonyok Egyesületét. Az
aradi vértanúk feleségeivel együtt
minden év október 6-án gyászmi-
sét mondatott.
Bárhol megjelent, az az önkény-
uralom elleni tiltakozásnak számí-
tott, gyakran megéljenezték a
mártír miniszterelnök özvegyét.
Fontos esemény volt férje 1870-
es újratemetése, amikor végre
megadhatta a végtisztességet az

addig a ferencesek kriptájában eldugott holttestnek.
Élete végéig viselte a fekete gyászruhát.
Klasszikus first ladyként nem volt túl sok alkalma
megjelennie, hiszen a szabadságharc alakulása nem
adott erre módot. Ugyanakkor Batthyány miniszter-
elnöki kinevezését megelőző élete és a férje kivég-
zése utáni időszakban tanúsított magatartása is eré-
nyes, nagy formátumú, befolyásos nőként állítja
elénk, aki nemcsak az otthon melegét kínálta egy
államférfinak, de maga is alakította történelmünket
– hatott a grófra, viselkedésével, gesztusaival pedig
formálta a közgondolkodást. Egy biztos, magasra
tette a mércét minden őt követő miniszterelnök-fe-
leség előtt.
Életének számomra az a legfontosabb emberi üze-
nete, hogy lehet bár önkényuralom az országban,
kitörhet forradalom vagy háború, szenvedhetünk sú-
lyos katonai vereséget, konszolidálódhat az új ha-
talom, mégis mindenkor ragaszkodnunk kell az
alapvető értékeinkhez. Mert lehet elnyomás kívül,
de a belső szabadságunk megmarad, és mindig
lehet találni lehetőséget arra, hogy azt kifejezzük és
megmutassuk. Büszkén és emelt fővel.
Zichy Antónia kiváló példát mutatott nekünk. És
nem csak a hölgyeknek.

Ambrus Tibor
Polgármester
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Rövid hírek
2024. 02. 26-án a világháborúkban hősi halált halt 
református egyháztagokra emlékeztünk.
Az istentisztelet keretében tartott ünnepi műsort iskolánk tanulói adták, a
beszédet Csatári Zsanett százados, a 15. Hadkiegészítő és Toborzó Iroda
vezetője mondta.
Az emlékezés is elengedhetetlen része a közösségépítésnek. Az emlékezés
által megtartjuk azokat az értékeket, eseményeket és embereket, akik és
amik fontosak számunkra. Emlékezünk azokra, akik előttünk jártak, és akik
sokat tettek azért, hogy a közösségünk az legyen, ami ma vagyunk.
Településünk képviseletében Dr Szántód Anita jegyző és Ambrus Tibor pol-
gármester helyezte el a megemlékezés koszorúját.
Legyen mindig hely a szívünkben az emlékezésnek!

A csopaki önkormányzat képviselőtestülete helyi 
jelentőségű védett természeti értékké nyilvánította az
Örkény sétány platánfa sorát.
Részlet az előterjesztésből:
„A csopaki Örkény István sétányon található platán fasor a település parti
sétányainak természeti, valamint épített környezetének meghatározó eleme,
amely a településképnek is nagyon fontos része.
Az Örkény sétányon meglévő platánfák körülbelül 40 éve annak érdekében
kerültek elültetésre, hogy biztosítsák a sétány árnyékolását, a portól, széltől
védettséget adjanak a környező ingatlanok számára, kiegyenlítsék a Bala-
ton-tó szintjének ingadozása okozta talajvízszint ingadozást a vízparti terü-
leten. Ezt a szerepüket tökéletesen betöltik, az azóta kialakított, a sétány fái
alatt futó országos kerékpáros útvonal is egy árnyékos, kellemesen hűvös
szakasszal bővült általuk. Lombozatuk a település zöldfelület mutatójának je-
lentős részét biztosítja, a foltos platánfa törzsek sora pedig a parti sétány
jellegzetes, nosztalgikus Balaton-parti látványát adja. A fasor megléte és
egészsége az egész település érdekét szolgálja.
A közelmúltban több olyan sajnálatos esemény történt, amely a partmenti, többnyire magas, nagy lomb-
koronával rendelkező koros fák szándékos megrongálására, elpusztítására irányult. Az önkormányzathoz
egyre gyakrabban érkezik a parti fák kivágására, lombkoronájának csonkolására irányuló kérés, észrevétel,
vélemény a partmenti ingatlanok balatoni kilátásának biztosítása érdekében.
Csopak Község Önkormányzatának lehetősége van arra, hogy a csopaki Örkény sétány platánfa sorát
helyi jelentőségű védett természeti értékké nyilvánítsa önkormányzati rendelettel.”

Megtörtént a Fecske utca közvilágítási munkáinak a terület átadása,
amelyre a GÁTIBA Energie KFT. a közvilágítás, a Colas Út ZRT.
pedig az útburkolatok kivitelezésére kapott megbízást. A munkálatok
2024. 03. 05-én, kedden kezdődtek. Az esetleges fennakadásokért
előre kérjük a megértésüket, de egy új közvilágítás és új útburkolat
építésénél gyakorlatilag ezzel számolni kell. A kollegák ígérték, hogy
a legrövidebb ideig fogják csak a lezárásokat alkalmazni. Remélhe-
tőleg az idegenforgalmi szezon már egy gyönyörű, felújult útburko-
lattal és közvilágítással fog kezdődni a Fecske utcában.
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Fotópályázat!
Fotópályázatot hirdetünk a csopaki mandulavirágzásról. A legjobb
képet beküldők értékes kertészeti termékeket nyerhetnek.
A fotókat a foto@csopak.hu e-mailcímre várjuk.
Beküldési határidő: 2024. 03. 20.
A közönségszavazatok és a zsűri által kiválasztott nyerteseket te-
lefonon/e-mail útján értesítjük.

Jó fotózást és kellemes időtöltést kívánunk mindenkinek! 

Javaslataink az új építészeti törvényhez
Az elmúlt években számos eset világított rá arra, hogy az önkor-
mányzatoknak kevés mozgásterük van a Balaton, a környezet vé-
delmében. Most lehetőségünk nyílt javaslatainkkal támogatni az új
építési törvényhez készülő kormányrendelet megalkotását. A Bala-
toni Szövetség felé az alábbi javaslatokat tettük (röviden):
- bizonyos fogalmak pontosabb definiálása, hiszen egyértelmű és
pontos szabályozás esetén nem lehet azokat „rugalmasan kezelni”
(újjáépítés, térszint alatti épület, tájkarakter, korlát, télikert és nyit-
ható pergola, épületmagasság számítás módja stb.)
- az önkormányzat településképi véleményezési jogkörének kiter-

jesztése a vízen történő építkezésekre (a vízgazdálkodásról szóló törvény szerinti vízi munkával kapcso-
latos építésügyi eljárásokra)
- a településképi vélemény jogi szerepének erősítése (azt szeretnénk, ha negatív településképi vélemény
esetén nem adhatnák ki az építési engedélyt).

Kollégáink elkezdték felújítani az Ifjúsági sétányon,
a strand mellett kialakított mezítlábas ösvényt.
A „mezítlábas ösvény” használata egy olyan tevékenység vagy gyakorlat
imitálása, amelyben az emberek mezítláb járnak egy természetes kör-
nyezetben, például erdőben, réten vagy vízparton. A mezítlábas ösvény
lényege a következőkben rejlik:
Érzékenység fejlesztése: A mezítláb járás lehetővé teszi az érzékeny-
ség fejlesztését a lábakban és az egész testben. Az érzékenység nö-
velése segíthet az egyensúly javításában, valamint az érzékek fokozá-
sában és a testtudatosság fejlesztésében.
Egészségügyi előnyök: A mezítlábas járásnak számos fizikai előnye lehet, például a lábizmok erősítése,
a testtartás javítása és a talpfekélyek megelőzése. Emellett a természetben járásnak általánosságban is
jótékony hatása lehet a stressz csökkentésében és a mentális egészség javításában.
Kapcsolat a természettel: Az emberek szeretnek a természetben járni, a mezítlábas ösvényen való járás
lehetővé teszi az emberek számára, hogy közvetlen kapcsolatba kerüljenek a természettel, mélyebb kap-
csolatot teremthet az emberek és a természet között, ami inspiráló és megnyugtató lehet.
Ha tehetik használják ki Önök is a csopaki mezítlábas ösvényünket!

Nem engedünk a befektetői nyomásnak
A februári képviselő-testületi ülésen – újabb lépést tettünk annak
érdekében, hogy biztosítsuk a part menti önkormányzati területek
nyugalmát.
Védetté nyilvánítottuk – helyi védelem alá helyeztük – az Örkény Ist-
ván sétány felső szakasza és a víz közötti beépítetlen parti területet,
az Apáca strandot és a mellette lévő területet, a csopaki strand te-
rületét, valamint az Ifjúsági sétány (mezítlábas tanösvény) területét.
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A Nyugdíjas Klub vendége volt Ambrus Tibor Polgármester, a már
hagyományosnak mondható éveleji beszélgetésre, ahol beszámolt
az elmúlt év eseményeiről.
Beszélgetés folyt az aktuális, nyugdíjasokat érintő kérdésekről: a kul-
túrház jövőjéről, a Közösségi ház kivitelezéséről, a Plul Malom és
környezetének fejlesztéséről, a strandi beruházásokról, a horgász
csónak kikötőről és sok-sok egyéb felmerült kérdésről, ötletről, ja-
vaslatról.

Törvénymódosítást kezdeményeztünk!
Régóta kommunikálunk arról, hogy a településkép védelem területén az ön-
kormányzat mozgástere a jogszabályok által korlátozott. Ugyan nem látvá-
nyos az a erőfeszítés, amit teszünk annak érdekében, hogy befolyással le-
gyünk a jogszabályi környezetre, de nem hiábavaló. Végre megmutatkozik
kollégáink, szakembereink csendes háttérmunkájának az eredménye, amit

Csopakért, és a Balatonért végeznek.
A Balaton Fejlesztési Tanács ülésén a BFT – Csopak képviselőtestülete kezdeményezett annak érdekében,
hogy a Balaton parttal rendelkező települési önkormányzatok településképi vélemény alkotási jogkörének
megnyugtató, teljeskörű szabályozása megvalósuljon a települések teljes közigazgatási területére vonat-
kozóan a vízfelületek tekintetében is.
Az előterjesztést, melyet tárgyalni fognak az ülésen, az alábbi linken olvashatják: https://www.balatonre-
gion.hu/.../bft-ules-es... oldalon olvasható (2. pont)
Rövid részlet a BFT előterjesztésből:
A jelenlegi joggyakorlat alapján az önkormányzat építésügyi engedélyezési eljárást megelőzően adhat te-
lepülésképi véleményt az építésügyi hatósági engedélykérelemhez, de ez a hatály nem terjed ki a víz-
gazdálkodásról szóló törvény (Vtv.) szerinti vízimunkával kapcsolatos építésügyi és építésfelügyeleti ha-
tósági eljárásokra. Vagyis a Vtv. hatálya alá tartozó eljárásokra nem terjeszthető ki az önkormányzat te-
lepülésképi véleményezési hatásköre.
Javaslat: Indokolt a fenti joggyakorlat megváltoztatása. A Balaton Fejlesztési Tanács javasolja, hogy a
közvetlenül Balatonnal határos települések önkormányzatai rendelkezzenek hatáskörrel arra vonatkozóan,
hogy a közigazgatási területükön, a Balaton tómederben elhelyezendő létesítményekkel kapcsolatosan
információval bírjanak, annak megjelenésével kapcsolatban véleményt alkothassanak. Mindezekre te-
kintettel a Balaton Fejlesztési Tanács kezdeményezi az illetékes tárcákkal (Belügyminisztérium, Építési
és Közlekedési Minisztérium, Közigazgatási és Területfejlesztési Minisztérium) való kapcsolatfelvételt,
közreműködést az esetleges jogszabályok módosításának előkészítésére és végrehajtására vonatko-
zóan.

2024. 02. 26-án rendkívüli ülést tartott a Pénzügyi Bizottsági
és Képviselő Testület.
A rendkívüli ülésre azért volt szükség, mert a testület döntött a
Fecske utcai közvilágítás kiépítéséről és útépítéséről, melyet szeret-
nénk májusig befejezni. Ehhez kellett kiválasztanunk a műszaki el-
lenőrt, illetve az útburkolat kialakításához a kivitelezőt.
A januári szélvihar megrongálta a focipályán lévő hálótartó oszlopo-
kat. A gyerekek és a sportolók biztonsága érdekében a testület
döntött a focipálya hálótartó oszlopainak mielőbbi helyreállításáról.
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Kedves Lakosaink és Nyaralótulajdonosaink!
Március 22-e a víz világnapja, ennek tiszteletére március 23-án délelőtt
09:00-tól takarítási akciót szervezünk a Csopak vízparti szakaszain.
Balatonunk egyedülálló természeti kincs, amit meg kell őriznünk az
utókor számára is. A Balaton partjának tisztántartása mindannyiunk
felelőssége és közösen kell tennünk azért, hogy megőrizzük ezt a
gyönyörű természeti kincset. Reméljük, hogy minél többen csatla-
koznak a „parttisztító” programunkhoz és részt vesznek a környe-
zetvédelmi kezdeményezéseinkben. Részvételi szándékukat a 
marketing@csopak.hu email címen jelezhetik.

ZÖLDHULLADÉK GYŰJTÉS
Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, hogy az alábbi idő-
pontokban lehetőség van a zöldhulladék elhelyezésére a
Gazdasági Ágazat telephelyén, Csopak, Kishegyi u. 1.
(saját beszállítással).
A zöld hulladék elhelyezhető 2024. március 18. (hétfő) és
március 23. (szombat) között az alábbi időpontokban:
március 18. (hétfő) 7:30-15:00
március 19. (kedd) 7:30-15:00
március 20. (szerda) 7:30-15:00
március 21. (csütörtök) 7:30-15:00
március 22. (péntek) 7:30-13:00
március 23. (szombat) 7:30-16:00
A zöldhulladék beszállítása a Balatonfüredi Hulladékgazdál-
kodási Nonprofit Kft-vel kötött szerződés alapján adható le,
amelyet kérünk bemutatni a telephely munkatársai részére.

Csopak Község Önkormányzata

Vízparti Terv bemutatása
Az új vízparti tervek
egyez tetésén vettünk
részt Balatonfüreden,
ahol a jogszabályalko-
tók bemutatták a parti
rendezési terv munka-
közi változatát.
Az előadás végén kéz-
hez kaptuk a Csopakra
vonatkozó tervlapokat,
amelynek az értékelése
a következő hetek fel-

adata és ezután a Minisztériumba kaptunk szemé-
lyes egyeztetésre időpontot a tervvel kapcsolatban.
A tómeder területén való önkormányzati vagy köz-
érdek érvényesítéssel kapcsolatban itt is feltettük a
kérdésünket a jogszabályalkotóknak, melynek értel-
mében az Önkormányzatoknak legyen ráhatása a te-
lepülés előtti vízfelületeken történő építési tevékeny-
ségekre. Remélhetőleg az új BATÉK már tartalmazni
fog erre vonatkozó rendelkezést.

Új autót kaptak 
a településrendész kollegák!

Nőnap alkalmából
Kautzky Armand 
és Pohly Boglárka
műsorával 
kedveskedtünk a
csopaki hölgyeknek
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Gyászhír

Kenyeres Gyula

85. életévében elhunyt.

Öszinte részvétünk a gyászoló családnak!

Hirdetési lehetõség
Hirdetésfelvétel: a szerkesztõség címén vagy a +87/799-100
telefon számon vagy e-mailben a marketing@csopak.hu
e-mail címen.
Hirdetési árak:

1/8 oldal   5.000 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés,

1/4 oldal 10.000 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés,

1/2 oldal 17.500 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés,

1/1 oldal 35.000 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés.
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